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„Să vă iubiţi unul pe altul! Precum Eu v-am 
iubit pe voi, aşa şi voi să vă iubiţi unul pe 
altul!”  (Ioan 13,34) 
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O, femeie, mare este credința ta! 
Fie ție după cum voiești“ (Matei 15, 28) 

ți auzit de minunile credinței celei tari 
și statornice ale femeii cananeence? 
Ați văzut că mila și îndurarea Dom-

nului nostru Iisus Hristos, a tămăduit pe fiica 
acesteia de duhul cel necurat pentru cre-
dința mamei sale, iar credința ei cea stator-
nică și stăruitoare a lăudat-o, zicând: O, 
femeie, mare este credința ta! 
     Să ne punem o întrebare: prin ce mijloa-
ce a ajuns această femeie la o credință atât 
de mare și statornică? Cum a ajuns ea să 
cunoască pe Mântuitorul, deoarece nici o 
revelație nu a avut, nici Sfânta Scriptură nu 
o citise spre a fi învățat credința cea dreaptă 
în Dumnezeu? Femeia cananeeancă a pri-
mit credința în Dumnezeu prin auz. Că deși 
nu avusese descoperire despre Hristos, nici 
Sfânta Scriptură nu o cunoștea, dar auzind 
ea de la mulți oameni despre minunile cele 
preaslăvite ale Domnului, a crezut cu tărie în 
inima ei că acest fiu al lui David este un 
trimis al lui Dumnezeu pentru îndreptarea și 
mântuirea oamenilor și că va face milă și cu 
fiica sa cea chinuită de duhul cel rău. 
     Apostolul Pavel ne-a învățat, zicând: 
“Credința vine prin auz, iar auzul din cuvân-
tul lui Dumnezeu“ (Romani 10, 17). 
     Iată cât de mare adevăr arată aceste 
cuvinte ale Sfântului Apostol Pavel. A auzit 
femeia cananeeancă și a crezut cu tărie în 
inima sa, și prin credința ei cea mare și sta-
tornică a dobândit cele ce dorea; adică vin-
decarea fiicei sale. Tocmai aceasta a fost 
pricina pentru care Mântuitorul a tăcut la 
strigarea ei cea dintâi, și apoi încă de două 
ori a fost respinsă, la cererea sa, ca să se 
vadă prea luminat credința ei cea mare și 
statornică. 
     Altă pricină pentru care Iisus Hristos nu a 
tămăduit îndată pe fiica cananeencei, a fost 
și aceasta ca să arate evreilor câtă credință 
stăruitoare are o femeie păgână și câtă îm-
pietrire și necredință aveau cărturarii, 
arhiereii și fariseii, care nu numai că nu cre-
deau în El, dar căutau în tot chipul să-L 
piardă (Ioan 12, 19; Luca 19, 47). [...] 
 

Arhim. Ilie Cleopa,  
Predică la Duminica Cananeencei 

Sursa: doxologia.ro 

xistă și o direcție a rugăciunii: de obi-
cei ne orientăm către răsărit, pentru 
că avem cunoștință de faptul că din 

partea răsăritului se va arăta Fiul Omului, ca 
un fulger, atunci când va veni să-i învieze pe 
toți și să-i judece. Rugăciunea cea mai 
puternică este aceea care este însoțită de 
post. Nu de mult s-a citit în biserici o Evan-
ghelie despre un copil demonizat, pe care 
Sfinții Apostoli, la rugămintea tatălui copilu-
lui, nu fuseseră în stare să-l vindece. Între-
bat, după aceea, de către ei: Noi de ce n-am 
putut, Învățătorule, să-l vindecăm? li s-a 
spus că acest neam de demoni nu poate fi 
scos decât cu post și rugăciune. 
     De obicei, rugăciunea trebuie asociată cu 

postul și, din acest punct de vedere, chiar 
din viața obișnuită, este bine ca, dimineața, 
rugăciunea să fie făcută înainte de micul de-
jun. Aceasta presupune și o stare de post; 
minimă, dar este. Pentru că stomacul îmbui-
bat nu este prielnic rugăciunii. Asta o știm 
din practică. 
 
Este foarte important ca rugăciunea să fie 
însoțită de credință, credința însemnând și 
participarea intelectului, adică o rugăciune 
conștientă de ceea ce poate ea. 
 

Mitropolitul Bartolomeu Anania,  
Rugăciunea, izvor de putere în încercările vieții 

Sursa: doxologia.ro  
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Duminica 17-a după Rusalii (a Cananeencei) 

Cum să ne așezăm la rugăciune? 
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xistă tendinţa ca evenimentele spiri-
tuale importante (Botez, Cununie, În-
mormântare) să se transforme în 

contra-evenimente, mai ales când, din lipsă 
de informare autentică, cei implicaţi tind să 
„umple” cu ceva spaţiul şi timpul. Aşa apar 
„obiceiurile” legate de aceste evenimente, 
unele dintre ele neavând nici o legătură cu a-
cestea (sau fiind chiar contrare spiritului lor), 
menirea lor fiind aceea de a satisface mai de-
grabă dorinţele de fast, epatare, sau hedo-
nism ale celor implicaţi. Astfel, atenţia partici-
pan-ţilor deviază de la Taina spirituală pro-
priu-zisă, spre lucruri superficiale, cum ar fi 
toaletele, masele, petrecerile, imortalizările 
foto/video şi chiar mofturile apărute din senin. 
În cazul Botezului, pare că părinţii n-ar avea 
niciun rol important în cadrul slujbei, ci doar 
acela de a fi buni organizatori. Lucrurile nu 
sunt chiar aşa simple cum par.  
Motivaţia Botezului | În spaţiul public mai 
a-pare din când în când întrebarea „De ce 
să-mi botez copilul? Nu pare că-l îndoc-
trinez de mic? De ce Biserica practică botezul 
pruncilor?” Răspunsul ţine de două compo-
nente: credinţa şi educaţia. Botezul, ca Taină 
de in-trare în creştinism, exprimă credinţa 
celui ce se botează. De aceea, este foarte 
important ca părinţii să ştie ce este Botezul, 
cu atât mai mult dacă ei, la rândul lor sunt 
deja botezaţi. Prin urmare, Botezul nu trebuie 
făcut din nici-un alt motiv decât din credinţă 
(nu „din obligaţie” sau „cu forţa”), Apoi, să nu 
uităm că e dreptul părinţilor să-şi educe co-
pilul aşa cum cred ei mai bine. Biserica prac-
tică Botezul pruncilor nu prin impunere, ci la 
solicitarea părinţilor. Aceştia doresc să-şi 

boteze copilul din conştiinţa că creştinismul 
este sfânt şi sfinţitor. Prin urmare, dacă este 
un lucru bun, de ce să-i fie refuzat si celui mai 
tânăr membru al familiei? Mai ales cu cât, 
dacă acceptăm că educaţia este o compo-
nentă esenţială a personalităţii, atunci educa-
ţia creştină, ca mod de desăvârşire a per-
soanei, ar trebui să înceapă cât mai devreme 
şi să se desfăşoare cât mai temeinic. Aşa se 
face că, încă din ve-chime, a apărut naşul, 
ca părinte spiritual.  

Alegerea naşului | În rânduiala Bisericii 
există prevederea ca cel ce se botează să ai-
bă un singur naş. Acesta este cel ce ţine în 
braţe pe prunc şi mărturiseşte credinţa în lo-
cul celui ce se botează, prin aceasta asumân-
du-şi rolul de părinte/îndrumător spiritual. Dar 
responsabilitatea alegerii naşului revine pă-
rinţilor, cei care sunt primii responsabili de 
viaţa pruncului. Prin urmare, părinţii trebuie 
să se orienteze asupra unui naş care să fie 
un bun părinte spiritual pentru copilul lor. 
Există obiceiul ca unul dintre naşii de la Cu-
nunia părinţilor să devină şi naş de Botez al 
copilului. Mi-ar plăcea să cred că la baza 
acestei tradiţii stă principiul că dacă naşii sunt 
buni părinţi spirituali pentru soţi, pot fi la fel de 
buni şi pentru copii acestora. Alte consideren-
te avute în vedere la alegerea naşilor (poziţie 
financiară sau socială, prietenii lumeşti sau 
cercuri de interese şi de influenţă) nu fac 
decât să constituie viitoare riscuri în buna 
educaţie creştine a pruncului.  
Organizarea evenimentului | Pentru că 
părinţii sunt principalii responsabili de organi-
zarea Botezului, e bine de ştiut că trebuie 
respectate anumite etape. În primul rând, 

pentru că Botezul este, în esenţă, o slujbă a 
Bisericii, trebuie ca înainte de orice alt detaliu 
organizatoric, părinţii să ia legătura cu biseri-
ca la care va avea loc Botezul, pentru a stabili 
cu precizie data şi ora evenimentului. Aceasta 
deoarece pot fi situaţii în care Botezul nu se 
poate desfăşura, nu din raţiuni teologice (el se 
poate săvârşi în orice zi), ci din raţiuni practi-
ce. De pildă, se poate suprapune în progra-
mul parohiei respective cu alte slujbe. Sau 
(lucru întâlnit mai des) se poate întâmpla ca 
data aleasă să fie într-o zi de post. Caz în ca-
re Biserica nu interzice slujba Botezului, dar 
îndeamnă pe creştini să îşi asume seriozi-
tatea ţinerii postului. Chestiune dificilă pentru 
unii creştini mai mofturoşi, care cred că înăl-
ţimea Botezului stă doar în atractivitatea pe-
trecerii de după. Trebuie să înţelegem că aşa-
numitele „petreceri” de după slujbele biseri-
ceşti ale Botezului şi Cununiei sunt, de fapt, 
agape creştine, în care ar trebui să predomine 
spiritul Duhului Sfânt al creştinismului, nu lu-
mescul unor petreceri bahice. Nu poţi intra în 
sfinţenia creştinismului încălcând primul prin-
cipiu sfinţitor al său: postul însoţit de rugăci-
une.  
Participarea la slujbă | În unele comuni-
tăţi, există greşitul obicei ca părinţii (în special 
mama) să nu vină la slujbă, obicei motivat de 
regulă prin superstiţia că „nu-i merge bine co-
pilului”. Dimpotrivă, eu cred că neparticiparea 
părinţilor la Botezul propriului copil este chiar 
un motiv de a „nu-i merge bine” copilului, prin 
începerea total greşită a educaţiei acestuia. E 
bine să ştie părinţii că unul dintre cele mai 
grave lucruri ce pot periclita viaţa ulterioară a 
pruncilor lor este transmiterea către noile ge-
neraţii a unor valori greşite, mai cu seamă în 
domeniul spiritual. În ceea ce priveşte slujba 
propriu-zisă, părinţii, tot în calitate de organi-
zatori, trebuie să păstreze solemnitatea actu-
lui respectiv. Deşi ei nu au un rol activ în cad-
rul slujbei (precum naşii), trebuie să ajute pe 
cât posibil la buna desfăşurare. De pildă, da-
că naşul sau naşa nu au suficientă experienţă 
în relaţia cu un nou-născut, e bine ca mama 
să fie în preajmă pentru a ajuta la diversele 
momente (ţinerea în braţe, dezbrăcarea şi îm-
brăcarea pruncului, liniştirea lui în momentele 
de agitaţie sau plânset, etc.) De asemeni, ca 
un trend nou apărut, e bine ca părinţii să ex-
plice persoanelor desemnate să imortalizeze 
foto/video evenimentul, o regulă de aur a foto-
grafului/cameramanului: aceştia sunt ochiul 
discret, dar activ, care observă şi reţine de-
taliile importante ale momentului. Din păcate, 
există fotografi/cameramani care cred că eve-
nimentul trebuie neapărat construit sub forma 
unui show. Aşa că fie încurcă sau tulbură mo-
mentele slujbei agitându-se peste măsură cu 
camera din dotare, fie pur şi simplu îi obligă 
pe participanţi să facă diverse gesturi doar 
pentru a da o spectaculozitate inutilă eveni-
mentului (o spun din experienţă). Ţin să rea-
mintesc faptul că o slujbă bisericească nu 
este un show senzaţional. 

Ce trebuie să facă părinții la botez 

E 

Pr. Eugen Tănăsescu 
Sursa: adevarul.ro 

Foto: even
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Ce trebuie să facă părinţii la botez. Evenimentele importante din viaţa no-
astră necesită o implicare pe măsură. Există însă riscul ca imperativul „să 
facem!“ să se transforme în interogativul „ce facem“, atunci când nu 
suntem bine informaţi. Sau, mai rău, să facem ce nu trebuie din lipsă de 
cunoaştere. Aşadar, ca părinte, ce trebuie să fac la Botezul copilului meu? 


